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4. Quines entitats europees poden certificar 

l’edificació Passivhaus ?   

5. Per què Govern, el 2019, va subvencionar part dels 

cursos impartits per aquest institut alemany pel 

Col·legi Oficial d’Arquitectes d’Andorra ? 

6. El concurs es per seleccionar un professional de 

l’arquitectura per a redactar un projecte i fer la 

direcció de les obres, és un concurs d’idees o es tracta 

de seleccionar un professional per  realitzarà un 

projecte d’edifici d’habitatges? 

7. Els habitatges de promoció pública seran de lloguer 

o de venda ? 

8. Quin percentatge es preveu pagar pels honoraris un 

professional de l’arquitectura ? Els honoraris dels 

diferents professionals relacionats (enginyers) amb la 

redacció del projecte aniran a càrrec del professional 

de l’arquitectura seleccionat ?  

9. L’optimització del cost total de l’obra es valorarà a 

l’hora de seleccionar el professional de l’arquitectura?  

10. Qui definirà l’estructura i les característiques de 

cada habitatge (tipologies i quantitats de sanitaris, 

accessibilitats i mides de les mateixes, equipaments de 

les cuines, etc.) així com l’existència d’espais i 

elements com places d’aparcament  i altres elements 

com poden ser trasters destinats a la promoció 

pública? 

Consell General, 11 d’agost del 2021 

Susanna Vela Palomares  

Consellera General  

Grup parlamentari socialdemòcrata 

Edicte 

La Sindicatura, en reunió tinguda el dia 25 d’agost del 

2021, ha examinat les preguntes amb resposta escrita 

del Govern presentades per la  M. I. Sra. Susanna 

Vela Palomares, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 18 

d’agost del 2021, relatives al programa de 

conservació integral, estudi i revaloració del 

jaciment de la farga i del martinet del Madriu, i 

d’acord amb els articles 18 i 130 del Reglament del 

Consell General ha acordat admetre-les a tràmit i 

ordenar la seva publicació, (Reg. Núm. 789). 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 25 d’agost del 2021 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Molt Il·lustre Senyora,  

La sotasignada, Susanna Vela Palomares, consellera 

general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, 

d’acord amb el que disposen els articles 130 i següents 

del Reglament del Consell General, formulo les 

preguntes següents perquè el Govern presenti, per 

escrit, les respostes corresponents. 

Preguntes que es formulen en relació al programa 

de conservació integral, estudi i revaloració del 

jaciment de la farga i del martinet del Madriu 

1. D’acord amb el conveni establert amb el laboratori 

LAPA-IRAMAT, l’equip especialitzat en 

paleosiderúrgia el componen un codirector 

d’excavació, un arqueòleg i un dibuixant (sense 

experiència en aquest tipus d’estructures 

metal·lúrgiques), en base a quines tarifes s’han 

pressupostat els serveis d’aquests especialistes? 

2. Pel que fa als arqueòlegs que conformen el segon equip 

de treball sota la direcció tècnica del Departament de 

Patrimoni Cultural, quan s’iniciarà la contractació, 

quin serà el procés de selecció, la formació exigida i la 

remuneració de les persones contractades?  La seva 

remuneració s’establirà amb els mateixos criteris 

tarifaris que els professionals contractats a través del 

conveni amb el laboratori LAPA-IRAMAT? 

3. Pel que fa als dos mestres artesans en construcció 

de pedra seca, quines tarifes s’han aplicat per a la seva 

contractació ? Quin serà el procés de selecció, la 

formació exigida i la remuneració dels operaris que 

podran treballar en l’anastilosi de les estructures de 

pedra seca? 

4. Amb qui i com es treballarà i es gestionarà 

l’organització d’un campus internacional per a joves per 

participar en els treballs del jaciment de la farga del 

Madriu? Se li ha assignat una partida pressupostària ? En 

cas afirmatiu, quina és ? 

5. Pel que fa a la recerca, la monografia és l’objectiu de la 

pròpia recerca ? La memòria de la intervenció 

arqueològica es transforma en monografia ?  

6. Pel que fa a la “singularitat” de la farga del Madriu, 

quina informació complementària pot aportar a la que ja 

tenim de la farga Rossell ? 

7. Quin és el cost previst en concepte del manteniment 

anual del jaciment de la farga del Madriu ? 

8. Pel que fa a les accions, eines de sensibilització i 

difusió d’aquest jaciment, en quin pla de visites s’està 

treballant atenent que la llunyania de la farga no 

permet, per exemple, plantejar visites destinades als 

escolars?  

9. En relació als treballs d’arqueologia del paisatge 

realitzats per l’Institut Català d’Arqueologia Clàssica, 

entre el 2005 i el 2008, a la vall del Madriu-Perafita-

Claror, com aquests estan sent utilitzats com a eina per a 
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la gestió del patrimoni cultural? I quina relació tenen/han 

tingut amb la redacció del programa de conservació 

integral, estudi i revaloració del jaciment de la farga i del 

martinet del Madriu ?  

10. En el conveni de col·laboració entre el Ministeri de 

Cultura i la Comissió de Gestió de la Vall del Madriu-

Perafita-Claror per aquest programa - en fase de redacció- 

es preveu una participació econòmica per part de la 

Comissió de Gestió i/o dels comuns, en especial, del 

Comú d’Escaldes-Engordany? 

Consell General, 18 d’agost del 2021 

Susanna Vela Palomares  

Consellera General  

Grup parlamentari socialdemòcrata 

Edicte 

La Sindicatura, en reunió tinguda el dia 25 d’agost del 

2021, ha examinat les preguntes amb resposta escrita 

del Govern presentades per la M. I. Sra. Carine 

Montaner Raynaud, consellera general no adscrita, 

per escrit de data 18 d’agost el 2021 relatives al 

projecte Grifols, i d’acord amb els articles 18 i 130 del 

Reglament del Consell General ha acordat admetre-

les a tràmit i ordenar la seva publicació, (Reg. Núm. 

790). 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 25 d’agost del 2021 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

A M. I. Sindicatura, 

La sotasignada, M. I. Carine Montaner Raynaud 

consellera general no adscrita, d’acord amb el que 

disposa el capítol IV del reglament del Consell 

General, formulo la següent pregunta, perquè sigui 

resposta pel Govern, de forma escrita. 

Pregunta que es formula al Govern relativa al 

projecte Grifols 

Tenint en compte: 

1. Que el Govern va firmar un pacte de socis amb 

Grifols, sense consultar prèviament els parlamentaris 

ni la població andorrana, per implantar un laboratori 

de recerca de bioseguretat de nivell 3 a Ordino que 

tindrà un 20% de capital públic i un 80% de capital 

privat ( Grifols ),   

2. Que  gràcies a la reunió pública organitzada pel 

Govern a la meva demanda i a la de les conselleres 

d’Ordino que va tenir lloc a Ordino el dia 9 de juny 

de 2021,  sabem de manera oficial que el projecte 

serà un centre de costos en el sentit que no es preveu 

cap benefici és a dir cap recaptació fiscal a nivell de 

les arques de l’Estat andorrà sinó tot el contrari. De 

fet, es va dir, de manera clara, que el laboratori 

generarà despeses anuals per l’Estat andorrà d’uns 

200.000 euros és a dir 5 milions d’euros en 25 anys. 

En definitiva, es tractarà de sortir diners públics 

provinents dels impostos pagats pels ciutadans 

d’Andorra (andorrans i residents), 

3. Que a la mateixa reunió de poble, es va dir que les 

patents seran propietat exclusiva de Grifols i el 

CEO de Grifols va comunicar que es faria 

experiments sobre animals de tipus rosegadors, 

4. Que es va decidir, amb el vot de la majoria 

parlamentaria, en sessió del Consell General del dia 

15 de juliol de 2021, cedir gratuïtament els terrenys 

públics del Prat de la Farga, d’un gran valor econòmic 

xifrat en milions d’euros, per construir el laboratori P3 

per una durada de 25 anys, 

5. Que es va parlar de pagar amb els diners públics 

la carretera per accedir al laboratori en qüestió  

6. Que, des del Consell General, es va demanar el 

16 de juliol al Govern tornar a negociar algunes 

clàusules del pacte de socis firmat amb Grifols com el 

punt 8.2 que obliga el Govern en comprar la totalitat 

de la societat a través de l’ADI en cas que l’empresa 

no pugui tirar endavant per alguna sentència o 

situació que impedeixi exercir la seva activitat. 

Penso que és el deure del Govern fer públic el pacte 

de socis amb Grifols, i informar directament la 

ciutadania sobre les negociacions actuals amb Grifols 

ja que és el poble andorrà que haurà de pagar les 

despeses i també les pèrdues potencials del projecte en 

un futur.  

És per aquest motiu que demano al M.I Govern: 

- si per transparència, accepta posar en coneixement 

de la ciutadania, via una publicació oficial, el pacte 

de socis amb Grifols i informar la població sobre 

l’avançament de les negociacions amb Grifols pel 

que fa la revisió del pacte ja firmat.  

- si ha reconsiderat la qüestió de l referèndum per 

consultar el poble andorrà tenint en compte les 

repercussions del projecte sobre la sostenibilitat de les 

finances publiques és a dir sobre els diners públics 

recaptats amb els impostos pagats pels ciutadans ,  

- si té la intenció de firmar en breu el conveni 

d’Oviedo, tractat internacional sobre els drets 

humans i biomedicina per tal de disposar d’un marc 

conceptual en la matèria. Recordo al M.I Govern que 

fa anys que el nostre Copríncep Episcopal i el Consell 

General reclamen de manera reiterada la firma del 

conveni. En cas de resposta afirmativa precisar quan 

es preveu firmar el conveni.  


